
افزایش ۵۰ درصدی دریافت خسارات ناشی از 
اضافه بار در راه های کشور

رییس سازمان هواپیمایی مطرح کرد؛

گروه اقتصادی - معاون حمل و نقل ســازمان راهداری گفت: با نظارت در 
خصوص رعایت تناژ مجاز حمل در مبادی بارگیری و مسیرهای فاقد سامانه های 
کنترلی یا فاقد پاسگاه پلیس راه در ۹ماهه سالجاری ۵۰درصد افزایش داشته است. 
حمید رضا شهرکی معاون حمل و نقل این سازمان با بیان اینکه دریافت خسارات 
وارده به رویه و ابنیه فنی راه ناشی از تخلفات اضافه بار در راه های کشور با تشدید 
کنترل و نظارت در خصوص رعایت تناژ مجاز حمل در مبادی بارگیری و مسیرهای 
فاقد سامانه های کنترلی و یا فاقد پاسگاه پلیس راه در ۹ ماهه سال جاری ۵۰ درصد 
افزایش داشــته است، گفت: افزایش نظارت برتخلفات اضافه بار از طریق تأمین و 
بهره برداری بهینه از باسکول های سیار با هزینه کمتر و اثربخشی و بازدارندگی بالاتر 
و همچنین همکاری و هم افزایی جهت اجرای طرح ساماندهی حمل مواد معدنی 
و مصالح ســاختمانی و الزام صاحبان معادن به نصب باسکول و صدور سند حمل 
براساس مسئولیت تعیین شده جهت وزارت صمت در قانون بودجه تحقق یافت. 
در نتیجه اقدامات انجام شــده در ۹ ماهه نخســت سال جاری تعداد ۷۹ هزار و ۲۷۰ 
تخلف اضافه بار در سطح جاده های کشور شناسایی و برای پرداخت خسارت وارده 
به راه معرفی شده اند که اگر چه شاهد تشدید نظارت و برخورد هستیم اما براساس 
برآوردهای انجام شده، کافی نمی باشد .به منظور آموزش نیروهای راهداری و حمل 
و نقل در خصوص نحوه استفاده از باسکول های ثابت و سیار، راهنمای فنی- اجرایی 
تجهیزات توزین محورکش توسط دفتر ایمنی و ترافیک سازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای، تهیه و آموزش های لازم و کاربردی به ادارات ایمنی و ترافیک استانی 
انجام شده است تا در کنارکارکنان پلیس راه همکاری لازم را جهت کنترل و شناسایی 
تخلفات اضافه بار در مقاطع و محورهای هدف و مبادی بارهای با بیشــترین میزان 
اضافه بارگیری داشته باشند. سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای براساس وظایف 
خود در حوزه نگهداری راههای کشور راهبرد اصلی خود را بر موضوع پیشگیری 
قرارداده و در این ارتباط به دنبال نظام بخشی بر رعایت دقیق مقررات حمل از کلیه 

مراکز و مبادی تولید و توزیع کالا و افزایش ضمانت های اجرایی انجام کار است.
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اقتصادی

گــروه اقتصادی - آزادســازی 
قیمت خودرو؛ مســاله ای مهم که چند 
سالی در فضای اقتصادی کشور از زبان 
مسئولان شنیده می شود. رویکردی که 
به دنبال حذف قیمت گذاری دستوری 
اســت تا خودروسازان با مترو و معیار 
خودشان، قیمت محصولات خودرویی 
را تعیین و اعلام کنند تا سودهی واقعی 

داشته باشند و در نهایت از ضرر و زیان 
های چند ساله هم خارج شوند.

منوچهر منطقی، معاون حمل ونقل 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز در 
این باره چنــد روز قبل گفته بود: طبق 
سیاســت مدنظر وزارت صمت، قرار 
است اختیار قیمت گذاری خودروهای 
داخلی تا پایان ســال بــه هیات مدیره 
خودروسازان واگذار شود. به گفته وی، 
شورای رقابت نیز دیگر قیمت گذاری 

نخواهــد کرد و نقش تنظیــم گر بازار 
خودرو را خواهد داشت.

اما کارشناســان و فعــالان بازار 
خــودرو معتقدند این تغییر مســیر در 
قیمت گذاری خودرو، نیازمند یکسری 
پیش نیازها و اقداماتی است تا خروجی 
حذف قیمت گذاری دســتوری به نفع 
مصرف کنندگان در بازار خودرو منجر 

شود.
به عنــوان نمونه، در بــازاری که 

خبری از واردات خودرو در سطح قابل 
قبول و با قیمت های منطقی نیســت، 
چگونه می تــوان اختیار تعیین قیمت 

خودروهای داخلی به خودروســازانی 
ســپرده شــود که رقیبی جز خودشان 

در بــازار ندارند؛ بنابرایــن با واردات 
قطره چکانی و لاک پشــتی خودروی 
خارجی و عــدم اجرای قانون واردات 

خودروهــای کارکرده توســط دولت 
سیزدهم، رها کردن و آزادسازی قیمت 

خودروهای داخلی به دســت بازار و 
خودروساز شاید اشتباه جبران ناپذیری 
باشــد؛ اما اگر رویکرد سیاست گذار به 

سمت افزایش واردات خودرو با قیمت 
هــای نزدیک به محصــولات داخلی 

و نه خودروهای لوکــس و میلیاردی 
باشد، آن موقع می توان امیدوار بود که 
سیاست حذف انحصار و قیمت گذاری 
دستوری از خودروسازان، گامی موثر 
در تعدیل قیمت هــا و افزایش قیمت 

محصولات داخلی است.
در این باره عباس علی آبادی، وزیر 
صمت نیز بــه تازگی در گفت وگویی 
اظهار داشــت: آزادسازی قیمت ها به 
طــور کلی و کمتر دخالت کردن دولت 
در بازار ایده اصلی ماست، ولی این امر، 
نیازمند یک سلسله اقدامات است، باید 
انحصار را از بین برد و شرایط را رقابتی 
کرد. در شرایط رقابتی و انحصار شکسته 
شــده، می شــود قیمت گذاری نکرد.  
آزادســازی قیمت خودرو در ۱۴۰۳ با 
وعده واردات قطــره چکانی خودرو/ 
مردم نگران دست فرمان خودروسازان 
داخلی بــرای افزایش روزانه قیمت ها 

هستند!
به گفته وزیر صمت: تا زمانی که 
رانت در اختیار بنگاه ها و شــرکت ها 
می گذاریم، متعهد هستیم که مدیریت 
و کنترل کنیم تــا در واقع فرصت داده 
شده به دست مردم برسد، چون هدف 
از اختصاص این رانت ها این است که 
شــرایط برای مردم بهتر شــود و برای 
همین در قیمت گــذاری دخالت می 

کنیــم. در خودرو کم کم داریم به نقطه 
ای نزدیک می شــویم که نیازمند به این 
دخالت ها نیستیم. به تعداد کافی تولید 

کننده داریم واردات هم آزاد است.
بنابرایــن همان طور کــه وزیر 
صمت تاکید داشــته، در شرایط رقابتی 
و انحصار شکسته شده می شود قیمت 
گذاری نکرد؛ اما در شرایطی که دولت 
چنــدان تمایلی بــه واردات خودرو 
)صفرکیلومتــر و کارکرده( به شــکل 
مطلوب و گسترده ندارد و اجرای قانون 
واردات خودروهــای کارکرده را هم به 
فراموشی سپرده، قرار است چگونه به 
نیاز میلیونی متقاضیان خودرو پاسخ داده 
شود که متقاضی در صف قرعه کشی و 

سامانه ها گرفتار نشود. 
مســلما  اگر قرار بر این باشد که 
خودروســازان داخلی با همین دست 
فرمان کنونی تولید کنند و از سوی دیگر، 
خبری از واردات خودرو با سرعت بالا 
و حجم قابل قبول نباشد، سپردن قیمت 
گذاری به خودروسازان مساوی است با 
افزایش هر روزه قیمت های کارخانه ای 
به دلایــل و بهانه های مختلف؛ اتفاقی 
که مــردم را نگران می کنــد؛ بنابراین، 
ضــرورت دارد کــه وزارت صمت و 
 دولــت بــه آن توجه ویژه ای داشــته 

باشند.

آزادسازی قیمت خودرو در ۱۴۰۳ با وعده واردات قطره چکانی خودرو؛

مردم نگران دست فرمان 
خودروسازان داخلی برای افزایش 

روزانه قیمت ها هستند!
اگر قرار بر این باشد که خودروسازان داخلی با همین دست فرمان کنونی تولید کنند و از سوی دیگر، خبری از 

واردات خودرو با سرعت بالا و حجم قابل قبول نباشد، سپردن قیمت گذاری به خودروسازان مساوی است با افزایش 
هر روزه قیمت های کارخانه ای به دلایل و بهانه های مختلف؛ اتفاقی که مردم را نگران می کند.  

گروه اقتصادی -با یک حساب و 
کتاب ساده  که تقریبا تمام مردم از آن سر 
در می آورند، می بینیم که تعرفه ها بیش 
از ۳۰ درصد افزایش پیدا کرده و حتی 
در اعلام رقم نهایی افزایش تعرفه ها نیز 
وزارت ارتباطات و اپراتورها، با مردم 

صداقت به خرج نداده اند. 
نوشــت:  فرهیختگان  روزنامه 
هفت  روز پیش اپراتورهای خدماتی 
با نامه ای به رئیس جمهور خواســتار 
افزایــش تعرفــه خدمــات اینترنت 
شــدند.  ۷ دی ماه اعلام شد که وزارت 
ارتباطات با افزایش تعرفه اینترنت به 
میزان ۳۴ درصد موافقت کرده اســت. 
تا به آن روز ظاهرا خبرها حاکی از این 
بود که طبــق توافقات صورت گرفته، 
وزارت ارتباطــات با افزایش تعرفه به 
میــزان ۳۴درصد یعنی زیر نرخ تعرفه 

موافقت شده است.
اما درنهایت  اعلام شد که وزارت 
ارتباطــات و ســازمان رگولاتوری با 
افزایــش حــدود ۳۰ درصدی تعرفه 
اینترنت موافقت کرده  است. از یکی، 

دوســاعت پیش از اعــلام این خبر، 
افزایــش قیمت ها در کدهای خرید و 
اپلیکیشن های خرید اینترنت اپراتورها 
اعمال شد و البته این اعمال درحالی که 
بود کــه علی رغم اعلام حــدود ۳۰ 
درصــدی تعرفه هــای اینترنــت اما 
پایین ترین درصد افزوده شده بر قیمت 
تعرفه هــای اینترنــت ۳۳ درصدی و 

بالاترین نیز ۱۵۲ درصدی بود.«
 افزایش ۱۵۶ درصدی بسته 

اینترنت
بــرای مثال اپراتــور همراه اول 
بســته ۵۰ گیگ بلندمدت را که ۱۱۹ 
هزار تومــان ارائه مــی داد با افزایش 
۱۵۶ درصــدی، قیمت این بســته به 
۳۰۰ هزارتومان تبدیل شده یا اپراتور 
ایرانسل پیش از افزایش تعرفه ها، بسته 
۱۰ گیگــی را ۳۶ هــزار تومان برای 
مصرف کننــده ارائه می داد و یکباره با 
افزایش ۱۱۱ درصدی، قیمت این بسته 

به ۷۶ هزار تومان رسیده است.
 اکثــر تخلف هــا اپراتورها در 
افزایش قیمت هــا و عدم رعایت ۳۳ 
درصد افزایش قیمت، در بسته های با 
حجم بالا و معمولا پرمصرف اســت. 
کســی که مصرف کننده همیشــگی 
اینترنت باشد معمولا حجم هایی مانند 
پنج تا ۱۰ گیــگ خریداری نمی کند؛ 
چراکه مــدت زمان مصــرف چنین 
حجم هایی عمدتا کم است و در مدت 

زمان کم، حجم بالا مصرف می کنند.
 از این رو اکثر افزایش های میلی 
و تقریبــا غیرقانونــی اپراتورها برای 
بســته های پر حجم است، مثلا همراه 
اول بســته ۱۸ گیگی دوماهه را به ۱۸ 
گیگ چهارماهه تبدیل کرده اســت. 
قیمــت این حجم از ۶۲ هزار تومان به 
۱۱۰ هزار تومان تبدیل شده است، یعنی 
یک افزایش ۹۰ درصدی. البته ناگفته 
نماند که در این بین، حجم های پایین 

نیز افزایش ۳۳ درصدی داشته اند، مثلا 
بسته اینترنتی شش گیگی که ۲۳ هزار 
تومان بود، با افزایش ۳۳ درصدی به ۳۱ 

هزار تومان تبدیل شده است.
 ای کاش با مــردم صداقت 

داشته باشید
هفت  روز گذشته که نامه افزایش 
تعرفه خدمات به رئیس جمهور منتشر 
شد، درهرصورت باید اعتراف کرد که 
مردم با وجود مخالفت دربرابر افزایش 
تعرفه اینترنت امــا منتظر اعلام عدد 
نهایی افزایش تعرفه هــا بودند. وزیر 
ارتباطــات در این بین مخالفت دولت 
دربرابر افزایش صددرصدی را اعلام 
کرد. درنهایت اعلام شــد که افزایش 

تعرفه ها تنها ۳۰ درصد خواهد بود.
 اما با یک حساب و کتاب ساده  که 
تقریبا تمام مردم از آن سر در می آورند، 
می بینیم که تعرفه ها بیش از ۳۰ درصد 
افزایش پیدا کرده و حتی در اعلام رقم 

نهایــی افزایش تعرفه هــا نیز وزارت 
ارتباطات و اپراتورها، با مردم صداقت 
به خرج نداده انــد. به جز بی اعتمادی 
از ســوی مردم، عدم شفافیت افزایش 

تعرفه ها چه دستاوردی برای وزارت
اپراتورهــا  و  ارتباطــات 

خواهد داشت؟
به نظــر می رســید اگر قــرار بر 
افزایــش میلی اپراتورهــا بود، اعلام 
می شد که تعرفه ها به دلخواه هر اپراتور 
اعمال خواهد شد اما اعلام اعمال ۳۰ 
درصدی تعرفه یعنی نظارت بر افزایش 
تعرفه هــا، درصورتی کــه در عمل و 
واقعیت این اتفاق نیفتاد و باز هم حلقه 
گمشده در این بین، عدم نظارت حتی 

بر تعرفه از پیش اعلام شده بود.
 در نامه درخواست صددرصدی 
افزایش تعرفه اینترنت به رئیس جمهور 
آمــده بود که عمده درآمــد اپراتور از 
مشترکان پرمصرف است که هیچ گونه 

حساسیتی درخصوص افزایش تعرفه 
آن هم به میزان حتی دوبرابری ندارند. 
این درحالی اســت که حتی مشترکان 
عادی و نه پرمصرف، به مدد فیلترینگ 
چند برابر هزینه اعلام شــده و هزینه 
تمام شده و واقعی سه برابر هزینه اعلام 

شده است.
 اما ایــن افزایش قیمت  تعرفه ها 
برای کدام اینترنــت باکیفیت اعمال 
شده است؟ درحالی که وزیر ارتباطات 
در حاشــیه جلسه هیات دولت اعلام 
می کنــد که کیفیت اینترنت خط قرمز 
ماســت اما مدت هاست که به واسطه 
فیلترینگ شبکه های مجازی، کیفیت 
شبکه پایین آمده است و مشترکان هیچ 
بهبود کیفیتی را در دسترسی شــان به 

اینترنت احساس نمی کنند.
مســاله،  ایــن  علاوه بــر   
فیلترینگ شــبکه های مجــازی بازار 
وی پی ان فروشی را مدتی است که داغ 

کرده و درکنار هزینه خرید بسته های 
اینترنت، هزینه خرید وی پی ان ها نیز 
به صورت جداگانه بــه افراد تحمیل 
شــده، یعنی هزینه تمام شده اینترنت 
بــرای هر فرد، چندبار هزینه پرداختی 
به اپراتورهاســت. چگونه؟ میانگین 
قیمت وی پــی ان یک ماهه نامحدود 
یک کاربره ۱۳۰ تــا ۱۷۰ هزار تومان 
است. هزینه بسته اینترنت ۳۵ گیگی از 
۹۹ هــزار تومان با ۱۰۲ درصد افزایش 
قیمت نیز بــه ۲۰۰ هزار تومان تبدیل 
شده است. جمع هزینه پرداخت شده 
برای یک ماه اینترنت ۳۳۰ تا ۳۷۰ هزار 

تومان خواهد شد.
 چگونه سه برابر هزینه یک 
دسترسی به اینترنت را پرداخت 

می کنیم؟
از اینها گذشــته با توجه به اینکه 
برای دسترســی به سرورهای خارج 
از کشــور باید پهنای باند اختصاصی 

جداگانــه از شــرکت زیرســاخت 
خریــداری کنــد، در اینجــا باید دو 
تــا ســه برابر هزینه پرداخت شــود. 
وی پی ان فروشی، مستلزم خرید پهنای 
باند اختصاصی از شرکت زیرساخت 
کشور است. ذی نفع اصلی در این بین 
شــرکت زیرساخت است. با توجه به 
کاهش قــدرت خرید مردم و افزایش 
تورم، امکان خرید بین المللی با قیمت 
دلاری اینترنت و بســته های اینترنتی 
برای مردم وجود ندارد و تنها یک سوم 
هزینه اینترنت را نسبت به مردم سایر 

کشورهای همسایه پرداخت می کنند.
 امــا باقی هزینه یعنی دوســوم 
چگونه جبران می شــود؟ با اختلالی 
که روی دسترسی به سرورهای خارج 
کشور ایجاد می شود، یعنی فیلترینگ 
تا به این طریق اگر کســی بخواهد به 
سرورهای خارج کشور دسترسی پیدا 
کنــد، با خرید وی پی ان پرداخت کند. 
درنهایت فردی که در ابتدا بسته می خرد 
و پس از آن فیلترشکن دوبار هزینه یک 

دسترسی به اینترنت را می دهد.

با مردم صادق باشید؛ اینترنت را ۳ برابر گران کرده اید نه ۳۰ درصد!

لیست خانه های خالی با افزایش بیش از ۴۰ هزارتایی به روز شد؛

 مســلما  اگر قرار بر این باشــد که خودروســازان داخلی با همین دســت فرمان کنونی 
تولید کنند و از ســوی دیگر، خبری از واردات خودرو با ســرعت بالا و حجم قابل قبول 
نباشــد، ســپردن قیمت گذاری به خودروســازان مساوی اســت با افزایش هر روزه 
قیمت هــای کارخانــه ای به دلایل و بهانه های مختلف؛ اتفاقی کــه مردم را نگران می کند؛ 
بنابراین، ضرورت دارد که وزارت صمت و دولت به آن توجه ویژه ای داشــته باشــند.

اسحـق ارزانـی

گروه اقتصادی - بر اســاس 
قانون بودجه، دولت از محل مالیات 
خانه های خالی، ۲ هزار میلیارد تومان 
درآمد می تواند داشــته باشد. این در 
حالی اســت که معــاون وزیر راه و 
شهرســازی خبر داده است از ابتدای 
ســال تا به امروز بیــش از ۵۹ هزار 
خانه خالی شناســایی و به ســازمان 

امور مالیاتی معرفی شده است.
هادی عباســی اصــل معاون 
مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرســازی از مرحله دوم ارســال 
اطلاعات واحد های مسکونی خالی 
برای ســال مالیاتی ۱۴۰۱ به سازمان 
امور مالیاتی خبر داده و گفته اســت: 
اطلاعــات تعداد ۴۰ هــزار و ۲۱۳ 
مورد برای اشــخاص دارای بیش از 
پنج واحد مسکونی خالی به سازمان 

امور مالیاتی ارسال شد.
این مقام مســئول تصریح کرد: 
در مرحله اول نیز اطلاعات ۱۹ هزار 
و ۲۹۰ خانه خالی برای سال مالیاتی 
۱۴۰۱ معرفی شــده بود کــه با این 
حســاب از ابتدای امسال در مجموع 
۵۹ هزار و ۵۰۳ واحد مسکونی خالی 

بر اساس سامانه املاک و اسکان طی 
۲ نوبــت به ســازمان امــور مالیاتی 

معرفی شده است.
بــر اســاس این گــزارش؛ ماه 
قبل نیــز مدیرکل دفتر حسابرســی 
ســازمان امور مالیاتــی گفته بود: بر 
اســاس آخرین اطلاعات واحد های 
مســکونی خالی برای ســال ۱۴۰۰ 
تعــداد ۶۶ هزار واحد و بر اســاس 
محاســبه انجام شــده ۱۴۰۰ میلیارد 
تومان مالیات واحد های خالی شــده 
محاسبه گشت که تا اواسط ماه آینده 

به مودیان ابلاغ می شود. 
مستوفی خاطر نشان کرد: ابلاغ 
به مودیان آغاز شــده و برگه مطالبه 
که صادر شود، بلافاصله یک پیامک 
به مودیان مشــمول ارسال می شود 
و در کارپوشــه در پنجــره خدمات 
اطلاعــات  الکترونیــک مودیــان 
بارگذاری می شــود و هرکســی از 
مودیان که پیامک برایشان ارسال شده 
یا هر فرد دیگری که می خواهد بداند 
مشمول این قانون شده یا نه می تواند 
به سامانه خدمات الکترونیک سازمان 
امور مالیاتی مراجعه و کد ملی خود را 

وارد کند و وارد سامانه شوند و همه 
اطلاعات مالیاتی از جمله بدهی های 
 مالیاتــی و قبــوض و ... را در آنجا 

ببیند.
همان طور مشــخص اســت 
دولــت از محــل درآمــدی مالیات 
خانه های خالی برای ســال ۱۴۰۰، 
رقمــی در حدود هزار و ۴۰۰ میلیارد 
تومان وصول مالیاتی خواهد داشت. 
این در حالی است که بر اساس قانون 
بودجه سال جاری نیز دولت از محل 
مالیــات ســتانی از ردیف خانه های 
خالــی، درآمد ۲ هزار میلیارد تومانی 

می تواند داشته باشد. 
به گونه ای که بــا توجه به آمار 
اعلام شــده توسط معاون وزیر راه و 
شهرسازی، از ابتدای سال تا به امروز 
بیش از ۵۹ هزار خانه خالی شناسایی 
و به ســازمان امــور مالیاتی معرفی 
شــده اســت و احتمالا در هفته های 
باقیمانده تا پایان ســال نیز این رقم 
بیشــتر خواهد شد و برگه مالیاتی آن 
ســال آینده برای مالکان این خانه ها 
صادر خواهد شــد.  معاون مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی نیز 

در این باره بیان داشته است: پالایش 
و بررسی برای سایر املاک مسکونی 
در حــال انجام اســت و به محض 
اتمام فرآیند، واحدهای مســکونی 
که خالی تشخیص داده شوند، برای 
اخذ مالیات به ســازمان امور مالیاتی 

معرفی خواهند شد.
به گفتــه این مقام مســئول در 
وزارت راه و شهرســازی؛ پیــش از 
ارسال فهرست به تمامی اشخاص در 
قالب ارسال پیامک یا نامه اخطار لازم 
داده شــد تا اطلاعات افراد ساکن در 
واحدهای مسکونی خود را در سامانه 
املاک و اسکان ثبت نمایند. بر اساس 
بند ۵ تبصره ۸ ماده ۱۶۹ مکرر قانون 
مالیات های مستقیم اشخاص حقیقی 
و حقوقی که در مهلت مقررنسبت به 
تکمیل اطلاعات سکونت، مالکیت 
و ملک خــود اقدام ننمایند به عنوان 
خانه خالی، به ســازمان امور مالیاتی 

معرفی می شوند.
کدام خانه خالی مشــمول 

مالیات ستانی می شود؟
بــر اســاس قانون مالیــات بر 
خانه های خالی؛ هر واحد مسکونی 

واقع در کلیه شهر های بالای یک صد 
هزار نفر جمعیت که به استناد سامانه 
ملی املاک و اســکان کشور، در هر 
سال مالیاتی در مجموع بیش از ۱۲۰ 
روز ســاکن یا کاربر نداشته باشد، به 
عنوان خانه خالی شناســایی شده و 
بــه ازای هر ماه بیش از زمان مذکور، 
بــدون لحاظ معافیت های تبصره ۱۱ 
ماده ۵۳ این قانون، ماهانه مشــمول 
مالیاتــی بر مبنای مالیــات بر درآمد 

اجاره به شرح ضرایب زیر می شود:
ســال اول- معادل شــش 

برابر مالیات متعلقه
ســال دوم- معادل دوازده 

برابر مالیات متعلقه
سال ســوم به بعد- معادل 

هجده برابر مالیات متعلقه

واحد های نوســاز نیــز پس از 
دوازده مــاه و در طــرح پروژه های 
انبوه ســازی پــس از هجــده ماه از 
زمان صــدور گواهی اتمام عملیات 
ساختمانی، مشمول مالیات این ماده 

قانونی می شوند.
یکی دیگر از نکات مهم در این 
قانون مالیاتی، اخذ مالیات دو برابری 
از مالــکان دارای بیــش از پنج خانه 
خالی اســت؛ به گونه ای که ضرایب 
مالیاتــی مندرج در قانون برای مالک 
یــا مالکان دارای بیــش از پنج خانه 
خالی در هر ســال مالیاتی، نسبت به 
کل واحدها، دو برابر اعمال می شود. 
الــزام قانونی که برای افراد حقیقی یا 
حقوقی دارای بیش از پنج خانه، مهم 

است.  

پیش بینی  اقتصــادی -  گروه 
می شــود بازار نفت در ســال ۲۰۲۴ با 
کندی تقاضا و احتمال جنگ قیمت از 
سوی عربستان سعودی، متعادل شود.

سالی که رو به پایان است، سالی 
پرتلاطم بود و این مســئله تنها شامل 
صنعــت نفت نبود. ســال ۲۰۲۳ یک 
راســتی آزمایی برای پیشــرانان گذار 
انرژی نظیر انرژی بادی، خورشــیدی 

و وسایل نقلیه برقی فراهم کرد.
با توجه به روندهایی که امســال 
مشاهده شــد و در سال ۲۰۲۴ شتاب 
پیدا می کند، به نظر می رسد سال آینده 
تفاوت چندانی با سال ۲۰۲۳ نخواهد 
داشت. در این میان این روندها می توان 
به بازار متعادل نفت، عرضه بیشتر گاز، 
کنــدی رشــد انرژی خورشــیدی و 
افزایش تمرکز روی انرژی هســته ای 

اشاره کرد.
بازار نفت متوازن

به نظر می رســد که بســیاری از 
تحلیلگــران نفت انتظار دارند که بازار 
نفت در سال ۲۰۲۴ به دلیل تولید زیاد 

غیراوپک، عرضه کافی داشــته باشد. 
به گفته تحلیلگــران، کاهش تقاضا به 
خصــوص در چین کــه روند احیای 
اقتصــادی آن پــس از پاندمی کرونا 
رو به تحلیل اســت، به این وضعیت 
کمک خواهد کرد. امســال، آمریکا در 
رشــد عرضه غیراوپک پیشتاز بود اما 
برای سال آینده، اداره اطلاعات انرژی 
آمریکا، کاهش قابل توجه رشد تولید را 
پیش بینی کرده است. با این حال، همه 
موافق این پیش بینی نیســتند و برخی 
انتظار دارند که آخرین رونق شیل ادامه 
پیدا کرده و اساسا اوپک را مجبور کند 

که کاهش تولید خود را حفظ کند.
از آنجا که این فضا، به معنای کاهش 
قیمت ها برای مدت طولانی تری است، 
برخی پیش بینی کرده اند که عربستان 
سعودی ممکن اســت برای به دست 
آوردن مجدد سهم بازار و قیمت های 
بالاتر، جنگ قیمتی را به راه بیاندازد و 
بــا لبریز کردن بازار از عرضه و ریزش 
قیمت ها، به تولیدکننــدگان پرهزینه 

آمریکایی ضربه بزند.

سرمایه گذاری کمتر در گاز
طی دو ســال گذشــته، رقابتی 
بــرای تامین هرچه ســریعتر عرضه 
گاز طبیعــی مایع )ال ان جی( در آینده، 
وجود داشته است. بنابراین، همانطور 
کــه کریســتی کرامــر، رئیس بخش 
مشــاوره گاز و ال ان جی وود مکنزی 
اشــاره کرد، طبیعی اســت که کاهش 
تقاضا روی دهد. کرامر خاطرنشــان 
کرد که در ســال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳، 
تعهداتی بــرای بیش از ۶۵ میلیون تن 
ال ان جــی توســط مصرف کنندگان 
نهایی و تامین کنندگان امضا شــد که 
گواه تقاضای قوی و نشانه ای از کندی 

سرمایه گذاری ها بود.
به باور برخی دیگر از تحلیلگران، 
تقاضــا برای گاز در ســطح جهانی به 
رشــد خود ادامه می دهــد و در نتیجه 
سیاســت های انــرژی مطلوب تری 
ایجاد می کنــد. گاز بدیهی ترین و در 

دســترس ترین جایگزین برای زغال 
سنگ است و این انتقال از زغال سنگ 
به گاز، در ســال آینــده ادامه خواهد 
داشــت اما چالشها به قوت خود باقی 
خواهند مانــد و در قالــب مقررات 
سختگیرانه تر انتشار گازهای گلخانه 
ای و زیرســاختهای حمــل ناکافی به 

خصوص در آمریکا، دیده می شوند.
رنسانس هسته ای

طرفــداران گــذار انــرژی در 
اکثر موارد، طرفــداران بزرگ انرژی 
هسته ای نیســتند. این عده، استدلال 
می کنند که انرژی هســته ای، تجدید 
ناپذیر و خطرناک است و به دو فاجعه 
هسته ای بزرگ در تاریخ این فناوری و 
این واقعیت که زباله های هســته ای از 

نوع خطرناک هستند، استناد می کنند.
کارشناســان هســته ای بــا این 
حقیقت که انرژی هســته ای عاری از 
آلایندگی است و این صنعت در واقع 

سابقه بسیار چشمگیری در خصوص 
ســوانح و مدیریــت زبالــه دارد، به 
خصوص در دوران مدرن که فناوری 
همچنان رو به پیشــرفت است، با این 

استدلال ها مقابله کرده اند.
کنفرانس اقلیمی امسال سازمان 
ملل متحد نشــان داد که اوضاع برای 
انرژی هســته ای در حال تغییر است 
زیرا شرکت کنندگان اذعان داشتند که 
فرآیند گذار بدون بار پایه برقی که فقط 
هسته ای می تواند با هزینه ای مقرون به 
صرفه در میان منابع انرژی پاک، تولید 
فراهم کند، بســیار دشــوارتر خواهد 
بود. برای این کــه منابع نیروی بادی 
و خورشیدی بتوانند به صورت شبانه 
روزی نیرو تامیــن کنند، به باتریهای 
عظیم نیاز اســت و هزینه باتری هنوز 

مقرون به صرفه نیست.
انــرژی  رشــد  کنــدی 

خورشیدی

کندی رشــد انرژی خورشیدی 
در ســال میلادی جــاری در اروپا و 
آمریکا آغاز شــد. به نظر می رسد دلیل 
کاهش تقاضا برای تاسیسات جدید، به 
خصوص در اروپا، بیشتر به اشباع بازار 

مربوط می شود.
هزینه هــای بالای مواد خام برای 
این صنعت که نمی تواند حاشیه سود 
خود را فربه کند زیرا به شعار خود مبنی 
بر ارزان بودن انرژی خورشیدی عمل 
می کند، یک مشکل  بوده است. هزینه 
های بالا، شاید بزرگترین مشکل برای 
سازندگان خورشیدی آمریکا باشد که 
به دلیل تعرفه روی واردات آســیایی 
است که در واقع فناوری فوتوولتائیک 

چین را هدف گرفته است.
 در ســطح جهانی، کندی رشد 
همانطور کــه رئیس بخــش انرژی 
خورشــیدی جهانــی وود مکنــزی 
پیش بینی می کند، نتیجه تحولات روند 

طبیعی اســت. به گفته میشل دیویس، 
متوسط  نرخ رشــد سالانه برای چهار 
ســال آینده در انرژی خورشیدی، به 
هیچ وجه رشــد نخواهد داشت و در  
واقع صفر اســت. همچنین، دیویس 
چند ســال کاهش در رشد ظرفیت را 

پیش بینی کرده است.
گذار انرژی در تقابل با بحث 

امنیت انرژی
ســال گذشــته، اهمیت امنیت 
انرژی را نشان داد و امنیت انرژی موقتا 
جایگزین گذار انرژی به عنوان اولویت 
شماره یک برای بخش قابل توجهی از 
جهان توسعه یافته، یعنی اتحادیه اروپا 
شــد. به دنبال این تحول، نوعی بحث 
غیررســمی پیرامون تعادل بین گذار 
انــرژی و امنیت انــرژی و چگونگی 
ایجاد توازن میان آنها شکل گرفت. به 
احتمال زیاد این بحث در ســال آینده 

هم ادامه خواهد داشت.
با این حال، به نظر می رسد جایی 
که اهمیت دارد، امنیت بر گذار انرژی، 
تقدم پیدا می کنــد. واضح ترین نمونه 

این موضوع اخیرا و زمانی روی داد که 
چیــن و هند از امضای تعهد کنفرانس 
COP۲۸ بــرای ســه برابــر کردن 
ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر تا سال 
۲۰۳۰ خــودداری کردند و در عوض 
امنیت انرژی هیدروکربن ها را انتخاب 
کردند. آلمان هم پس از بستن آخرین 
نیروگاه های هسته ای خود، مجبور شد 
مصرف زغال سنگ خود را برای تولید 

برق کافی افزایش دهد.
عــلاوه بر همــه ایــن روندها، 
ژئوپلیتیــک یــک عامــل تاثیرگذار 
بــر انــرژی جهانی و نه تنهــا نفت و 
گاز باقی خواهد مانــد، همانطور که 
اختلالات اخیر کشــتیرانی در دریای 
ســرخ، بر تجارت همه انواع کالاهای 
در حال حرکت از آســیا به اروپا شامل 
تجهیــزات انرژی خورشــیدی تاثیر 
گذاشت. ژئوپلیتیک، پیوند انحصاری 
خود را با نفت و گاز از دست می دهد 
و به عنوان یک عامل مهم امنیت تامین، 
به سراسر فناوریهای انتقالی گسترش 

پیدا می کند.

مالکانی که باید ۲ برابر مالیات پرداخت کنند!

عوامل تاثیرگذار بر بازارهای انرژی در سال ۲۰۲۴
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